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ACTA DE LA SESSIÓ Nº 17/2019, DE CARÀCTER EXTRAORDINARI DE L’ AJUNTAMENT 

PLE CELEBRADA EL VINT-I-NOU DE NOVEMBRE DE DOS MIL DÈNOU. 
 
Al municipi de Canals, en el Saló de Sessions de la casa consistorial, Pl. de la Vila núm 9, el 

vint-i-nou de novembre de dos mil dènou, essent les vint hores i cinc minuts (20:05 hores). 
 
Presideix la Sra. Alcaldessa Dª. María José Castells Villalta, assistint els regidors/es D. 

Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell, 
D. Antonio Pérez García, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup 
Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita), D. Javier 
Pérez Molla, (regidor no adscrit). 

 
No assisteix la regidora Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per 

Canals).  
Assisteix com a Secretari D. Rubén Gomar Morant, Vicesecretari de l’Ajuntament de Canals.  

 
Havent-se comprovat la presència del President i del Secretari, així com l’existència del 

quorum exigit per l’artícle 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que  s’aprova el 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant ROF) 
per a la vàlida constitució del Ple, la Sra. Presidenta declara oberta la sessió que es va desenvolupar 
d’acord amb el següent,  

ORDRE DEL DIA 
PART RESOLUTIVA 

    
 1.- ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 
SOCIETAT, CULTURA, D’URBANISME I MEDI AMBIENT. 

1.1.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL BANDERA I CUIROS DE SAN ANTONIO ABAD, 
AIXÍ COM EL BANDERA I CUIROS  INFANTILS DEL 2020. 

1.2.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DELS FESTERS DE SANT ANTONI DE 2020. 
1.3.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA I LA SEUA CORT 

D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2020. 
1.4.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA INFANTIL I LA SEUA 

CORT D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2020. 
1.5.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 

FESTERA DE GRÀCIA DE 2020. 
1.6.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 

FESTERA DE GRÀCIA INFANTIL DE 2020. 
 

- - - o O o - - - 
 

           1.- ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 
SOCIETAT, CULTURA, D’URBANISME I MEDI AMBIENT. 
 
 1.1.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL BANDERA I CUIROS DE SAN ANTONIO ABAD, 
AIXÍ COM EL BANDERA I CUIROS  INFANTILS DEL 2020. 

 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 30 d’octubre de 

2019.  
. . . 
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No produint-se intervencions, la Sra. Presidenta sotmet a votació sense més tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, del Srs/es Dª. María José Castells Villalta, 
D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano 
(del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita), D. 
Javier Pérez Molla, (regidor no adscrit),  D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell, 
D. Antonio Pérez García, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

. . . 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i el Sra. Alcaldessa proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

ÚNIC. Aprovar el nomenament del Bandera i Cuiros, el Bandera Infantil i el Cuiros Infantil de les 
Festes de Sant Antoni de 2020, i que, aquest any, correspon als següents senyors: 

 

BANDERA: XXXXXXXXXXXXXXXX 
   CUIROS: XXXXXXXXXXXXXXXX 
 
   BANDERA INFANTIL: XXXXXXXXXXXXX 
   CUIROS INFANTIL: XXXXXXXXXXXXXX 
                                      
 

 
1.2.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DELS FESTERS DE SANT ANTONI DE 2020. 
 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 30 d’octubre de 

2019.  
. . . 

 
No produint-se intervencions, la Sra. Presidenta sotmet a votació sense mès tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, del Srs/es Dª. María José Castells Villalta, 
D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano 
(del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita), D. 
Javier Pérez Molla, (regidor no adscrit),  D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell, 
D. Antonio Pérez García, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

. . . 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Sra. Alcaldessa proclama adoptat el següent 
ACORD: 

 
ÚNIC. Aprovar el nomenament dels Festers de San Antoni de 2020, i que, aquest any, correspon 

als següents senyors: 
 

FESTERS:  
 

XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
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XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 

 
 

 
1.3.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA I LA SEUA CORT 

D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2020. 
 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 30 d’octubre de 

2019.  
. . . 

 
No produint-se intervencions, la Sra. Presidenta sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, del Srs/es Dª. María José Castells Villalta, 
D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano 
(del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita), D. 
Javier Pérez Molla, (regidor no adscrit),  D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell, 
D. Antonio Pérez García, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

. . . 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Sra. Alcaldessa proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 
             ÚNIC. Aprovar el  nomenament de la Festera de Gràcia  i la seua Cort d’Honor per a les Festes 
de Sant Antoni de 2020, i que, aquest any, correspon a les següents senyoretes: 
 

SRTA. XXXXXXXXXXXXX 
   Festera de Gràcia 
 
   Cort d’Honor 

 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX 

 
 
1.4.- PROPOSTA DE NOMENAMENT DE LA FESTERA DE GRACIA INFANTIL I LA SEUA 

CORT D’HONOR DE LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2020. 
 
Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 30 d’octubre de 

2019.  
. . . 
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No produint-se intervencions, la Sra. Presidenta sotmet a votació sense més tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, del Srs/es Dª. María José Castells Villalta, 
D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano 
(del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita), D. 
Javier Pérez Molla, (regidor no adscrit),  D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell, 
D. Antonio Pérez García, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

. . . 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Sra. Alcaldessa proclama adoptat el següent 
ACORD: 
  
 ÚNIC. Aprovar el  nomenament de la Festera de Gràcia Infantil i la seua Cort d’Honor per a les 
Festes de Sant Antoni de 2020, i que, aquest any, correspon a les següents xiquetes: 
 

SRTA. XXXXXXXXXXXXXX 
   Festera de Gràcia Infantil 
 
   Cort d’ Honor Infantil 

XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXX 
XXXXXXXXXXXXXXX 

 
 

1.5.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 
FESTERA DE GRÀCIA DE 2020. 
 

Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 30 d’octubre de 
2019.  

. . . 
 
No produint-se intervencions, la Sra. Presidenta sotmet a votació sense més tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, del Srs/es Dª. María José Castells Villalta, 
D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano 
(del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita), D. 
Javier Pérez Molla, (regidor no adscrit),  D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell, 
D. Antonio Pérez García, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

. . . 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Sra. Alcaldessa proclama adoptat el següent 
ACORD: 

 
ÚNIC. Fer seua la  proposta i, per tant,  d’acord amb el suggeriment realitzat per el pare de la 

Festera de Gràcia, que la persona que faça la manteniduria de l’acte de la presentació de la Festera de 
Gràcia de 2020, siga Dª XXXXXXXXXXXXXX. 

 
1.6.- PROPOSTA SOBRE LA MANTENIDORIA DE L’ACTE DE PRESENTACIÓ DE LA 

FESTERA DE GRÀCIA INFANTIL DE 2020. 
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Es dóna compte de la Proposta  d’acord de  la Regidoria de Fira i Festes de 30 d’octubre de 
2019.  

. . . 
 
No produint-se intervencions, la Sra. Presidenta sotmet a votació sense més tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 16, del Srs/es Dª. María José Castells Villalta, 
D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano 
(del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita), D. 
Javier Pérez Molla, (regidor no adscrit),  D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Andrea Sisternes Martorell, 
D. Antonio Pérez García, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 

. . . 

 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Sra. Alcaldessa proclama adoptat el següent 
ACORD: 
  

ÚNIC. Fer seua la  proposta i, per tant,  d’acord amb el suggeriment realitzat per els pares de la 
Festera de Gràcia Infantil, que la persona que faça la manteniduria de l’acte de la presentació de la 
Festera de Gràcia Infantil de 2020, siga D. XXXXXXXXXXXXX.  
 

 
Finalment, obert per la Sra. Presidenta el torn d’intervencions, es produeixen les que tot 

seguit s’indiquen: 

. . . 

Sra. Alcaldessa-Presidenta : A continuació els companys i companyes de govern  vos 
dedicaran unes paraules que sempre son molt boniques , que son la veritat entranyables de vegades 
s’escau alguna llagrimeta perquè molt de nosaltres portem en la sang la festa de Sant Antoni qui no la 
porta del poble eh, i anem a començar amb Celia Bononad que es la regidora de fira i festes, avant 
Celia.   

Sra. Bononad Martínez, Regidora de Fira i Festes: Buenas noches, 

Sra. Alcaldesa, concejalas, festeras, festeros, público asistente que habéis venido a participar 
en este pleno del día de hoy 29 de noviembre. A todos, Buenas noches.  

Ver hoy en el salón de Plenos lleno, da una sensación de alegría, pues se demuestra el 
interés que suscita lo que hoy hemos aprobado. Nada más y nada menos que nuestros 
representantes de la fiesta más emblemática que tenemos, ser las festeras y festeros de la fiesta de 
San Antonio 2020 de Canals.  

Para mí, hoy es un día especial y emotivo, por varias razones, de las cuales una de ellas 
sería decir tengo la oportunidad de hablar como concejala delegada responsable de feria y fiestas y 
es un gran honor porque formar parte de nuestra fiesta tan simbólica me da un sentimiento de gratitud 
que los canalenses entendemos, aunque a veces no sepamos transmitir.  
Dirigirme a vosotros es como recordar a tantas y tantas personas, mujeres y hombres que han 
pasado por aquí y nos han representado, una frase de autor anónimo dice ‘’recordar es una forma 
sencilla de agradecer’’ y hoy estamos cumpliendo y agradeciendo a todos.  
Como iba diciendo, solo puedo daros las gracias por ser un nuevo eslabón en la cadena infinita de 
personas que nos han precedido y que ahora sois vosotros y vosotras los que recogéis este testigo.  

- XXXXXXXXXXXXXX – Bandera 
- XXXXXXXXXXXXXXX – Cuiros  
- XXXXXXXXXXXXXX       
- XXXXXXXXXXXXXX         
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 - XXXXXXXXXXXXXXX       
 - XXXXXXXXXXXXXXXX              
 - XXXXXXXXXXXXXXX       
 - XXXXXXXXXXXXXXX  
 - XXXXXXXXXXXXXX       
 - XXXXXXXXXXXXXXXX  
 - XXXXXXXXXXXXXX        
 - XXXXXXXXXXXXXXXXX   
 - XXXXXXXXXXXXX  
 

Todos unidos como una piña sois como esa hoguera que con los troncos de árboles 
entrelazados, unidos y bien apilados, irán formando poco a poco ese cono de forma cilíndrica y 
espectacular. 

Todo esto será el resultado de un Trabajo elaborado en equipo y compartido con todos. 

A vosotros , festeros infantiles :  
- XXXXXXXXXXXXXX – Bandera Infantil 
- XXXXXXXXXXXX – Cuiros Infantil  

Deciros que tenéis una gran suerte de participar con vuestros padres, seguro que 
representareis a todos los niños con mucha dignidad, y que no solo sois el presente, sino el futuro de 
la fiesta.  

A vosotras, festeras de gracia :  
XXXXXXXXXXXX – Festera de Gracia 
XXXXXXXXXXXXX – Festera de Gracia Infantil  
 

Con vuestras respectivas cortes de honor:  
Corte de honor Mayor : 
- XXXXXXXXXXXX   - XXXXXXXXXXXXXX  
- XXXXXXXXXXXXX   - XXXXXXXXXXXXXXX 
- XXXXXXXXXXXX   - XXXXXXXXXXXXX 
- XXXXXXXXXXXX    - XXXXXXXXXXXXXX 

Corte de honor Infantil :  
- XXXXXXXXXXX   - XXXXXXXXXXXXX  
- XXXXXXXXXXX    - XXXXXXXXXXX  

Todas vosotras representáis a la mujer canalina, esa mujer joven, con gracia, simpatía, 
trabajadora y muchos más calificativos de los cuales estos días sabréis llevar con todo honor por las 
calles de Canals. 

Porque vosotros seréis como la luz y el fuego de nuestra hoguera, esas chispitas de luz que 
se convierten como estrellas, que crepitan y suben hacia lo alto para saludar a todos los que no están 
aquí con nosotros. Esa serán vuestro encanto, cuando desfiléis por los pasacalles, con vuestras 
sonrisas y saludéis a todos nuestros vecinos que se asomarán y aplaudirán a vuestro paso. Hago 
aquí un inciso y quiero saludar a todos los familiares de las festeras y festeros porque ellos, aunque 
colaboren en un segundo plano, sin su apoyo y ayuda, sería más costoso llevar el día a día de la 
fiesta.  

Bien, para terminar, festeras y festeros, deciros que disfrutéis de las fiestas, que cada acto es único e 
irrepetible, que aunque estéis cansados > (porque son días muy pesados) os lo digo por experiencia, 
no os dejéis abatir, es vuestra fiesta, tenéis que emocionaros y vivir cada momento. Repito, es 
vuestra fiesta y seguro que será para vosotros la mejor fiesta de Sant Antonio que viváis. De mi 
compañero Xavi y mía gracias a todos, estamos a vuestra disposición y nos damos la enhorabuena. 

¡Viva Sant Antonio! ¡VITOL Y VITOL AL NOSTRE PATRÓ DEL POBLE! ¡VITOL! 
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Sr. Tornero Soriano, Portaveu del Grup Municipal Canals en Moviment: Bona nit a totes i 
tots! És un goig, com cada any vore aquest saló de plenaris tant ple i amb eixes cares d’il·lusió i 
emoció que mostreu.  

Tota persona tenim moments en què coneguem a altres  persones, siga una reunió de treball, 
en alguna conversa informal, diferents situacions en què ens trobem  amb gent i solem fer una 
pregunta molt comuna, d’on eres? La fem i ens la fan. 

Aleshores quant arriba eixa pregunta, els canalins i canalines responem amb orgull que som de 
Canals, però hi ha vegades, les menos ehh, en que no coneixen el nostre poble o ens pregunten on 
està. És aleshores quan nosaltres traguem la nostra arma letal, allò que ja farà que no s’obliden mai. 
Sí, on fan la foguera més gran del món, eixa que sempre fan a Canal 9, ara a Apunt. Ací comencen a 
conèixer-nos, però nosaltres seguim, ja no hi ha qui ens pare; són les festes de Sant Antoni , cremem 
la foguera el primer dia, després d’un dia complet de festa, el segon dia el dediquem al patró i el 
tercer acabem amb els parells, on anem per tots els carrers del poble repartint joguets sense parar un 
instant.  I per que he dit açò si ja ho coneguem tots? Perquè les festes de Sant Antoni i tot allò que 
representem , són un tret diferenciador del nostre poble, és allò que ens enorgulleix i és allò que ens 
uneix a totes i tots. Són tres dies de festa on cadascuna de les persones del nostre poble eixim al 
carrer per trobar-nos i compartir eixa alegria i emoció que sentim. I ens enorgulleixen eixos xicotets 
passos que any rere any anem fent perquè les nostres festes siguen cada volta més respectuoses, 
més igualitàries , més inclusives .  

Però les nostres festes no són sols eixos tres dies, les festes de Sant Antoni van molt més enllà, són 
l’entrada de la soca, la plantà del primer pi, les presentacions de les festeres de gràcia i la seua cort, 
la tomada de la bandera .. i altres actes i esdeveniments amb, potser, ments repercussió però que per 
a vosaltres, festeres i festers, són també molt importants. 

Perquè per a vosaltres, les nostres festes no són sols els actes que es veuen, són tot el treball previ 
que la nostra festa comporta. Són mesos i mesos de treball, que tenen el punt culminant en els dies 
de festa on oferiu tot aquest treball a la gent del poble. Vosaltres, i tot el vostre treball, és allò que 
com a poble oferim a les nostres veïnes i veïns i a tots aquells forasters i forasteres que per una o 
altra raó ens visiten eixos dies. Per això ser fester o festera de les nostres festes és motiu d’alegria, 
il·lusió i emoció, perquè els ulls de tota la gent del nostre poble durant eixos dies estarà posada sobre 
vosaltres. Teniu la responsabilitat de representar la festa de Sant Antoni i al nostre poble durant eixos 
dies. Una festa que, a més, és a hores d’ara una Festa Declarada d’Interés Turístic Nacional.  

Per això el plenari que celebrem hui no sols un plenari d’alegria i d’emocions, que també evidentment, 
sinó que és un plenari carregat d’importància. Avui, tots els que formem el consistori municipal, 
deleguem la gestió de la nostra festa, de les nostres festes grans, en totes i tots vosaltres. Vos 
confiem una part important del nostre poble. Com he dit a l’inici, vos deixem a vosaltres la 
responsabilitat de fer-nos sentir orgullosos i orgulloses. 

Estem segurs que ho fareu molt bé i que ens fareu una molt bona representació.  

Per part nostra sols ens queda desitjar-vos unes precioses festes i posar-nos a la vostra disposició 
per col·laborar en tot allò que calga.  

Enhorabona als festers i festeres i a totes i tots els qui vos acompanyen en aquesta festa de Sant 
Antoni 2020, gaudiu-la i feu-nos gaudir a tot el poble de Canals.  
Moltes gràcies. 

 
Sr. Orea Pedraza, Portaveu del Grup Municipal Socialista: Molt bona nit a totes i tots, els 

que eu vingut i els que ens veuen, supose que em repetiré perquè al final el que parlem des del cor 
des de la emoció i repetim moltes paraules.  

Bona nit a totes i a tots, alcaldessa, companys i companyes de corporació i especialment 
veïns i veïnes que hui ens acompanyen es un plaer veure aquest saló de plenaris de gom a gom. 
Benvinguts tots a la vostra casa. Vull començar donant-vos les gràcies pel treball que eu fet durant 
aquestos dos anys, en eixa part de la festa que com deia el company Vicent Tornero no es veu que 
es igual o més important, ara ja el treball ja està fet, ja pràcticament ja esta fet, molt de treball per a 
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que tot un poble gaudisca d’uns dies de festa. Sant Antoni es evidentment una festa religiosa, és en 
honor al nostre patró però transcendeix aquest àmbit i fa que tots i totes les canalines tenint molt 
dintre la nostra festa, vull donar la enhorabona des de el nostre grup, el grup municipal socialista a 
tots els festers i festeres especialment, al bandera ,al cuiros, a bandera infantil , a cuiros infantil, a la 
festera de gracia major e infantil i a les seues corts d’honor. A molts dels festers els conec des de 
menuts, veure’ls ara com a representats de la festa em plena d’orgull i és sí cap un motiu més 
d’emoció per a mi. La festa de Sant Antoni es un pur reflex de la societat canalina i la nostra festa es 
veuen ressaltats els nostres valors d’un poble treballador, solidari, afectiu i acollidor, a Canals en Sant 
Antoni tots son benvolguts també en aquestos dies, també en aquestos dies posem en valor les 
nostres tradicions, les que s’identifiquen com a poble les mostrarem als de fora que es mes important 
les traspassem a les generacions més joves per a que les fessen seues en aquesta continua roda del 
temps. A Canals comença un temps de festa en el que les quadrilles d’amics es tornen a ajuntar i 
dona igual el temps que haja passat sense vore’ns perquè al instant es com si el temps no haguera 
passat, ja està tot apunt en a penes uns dies comencem els actes i l’experiència em diu que passen 
molt ràpid per qual cosa vos dic que a tots els festers, festeres, així com a les seues famílies que 
gaudiu de cada instant, a partir de hui els protagonistes de la vida del poble aneu a ser vosaltres.  

Nosaltres els regidors tinguem la obligació de col·laborar amb vosaltres, amb els festers, amb 
les festeres, de donar-vos suport en el que el vostre treball i el poble de Canals és mereixen, en una 
festa que com la vida mateixa està plena, en plena evolució. Els festers de l’any 2020 han demostrat i 
demostraran els pròxims dies que a més de treball i il·lusió han tingut molta imaginació i ganes 
d’innovar, tots els pobles senten la seua festa com la millor clarament estan equivocats sols hi ha una 
i està es Sant Antoni, però a més de l’honor pel meu poble alguna cosa serà certa, gent de tota 
espanya que ens visita es queda sorprés de la màgia del dia de la foguera, de la sobrietat del dia de 
Sant Antoni, de la explosió d’alegria del dia els parells, i si venen un any, tornen. I per això Sant 
Antoni tal volta ha sigut declarada festa d’interés Turístic Nacional. Per a acabar les nostres 
felicitacions i el nostre suport a tots i totes el que fan possible la millor festa del món, moltes gràcies 
que gaudiu.  

 
Sr. Alventosa Paz, Portaveu del Grup Municipal Compromis: Gracies, bona nit veïns, 

veïnes, a la gent que esta veient-nos a través del canal de youtube, bona nit als festers, a les corts, a 
les corts infantils, i majors, i com he dit als veïns i veïnes.  

Primer que res enhorabona, en aquest plenari podem dir que comença la festa de Sant 
Antoni, perquè sou ja nomenats com a festers i festeres d’aquesta gran festa. Bé es que a cada 
canalí i a cada canalina ens han ensenyat a estimar la festa des de un punt de vista, a mi per 
exemple, me la va ensenyar mon tio, ja que els meus pares no son d’ací i ell me va ensenyar a 
estimar la festa, i encara la porte a les venes, i malauradament no he pogut formar part d’ella, però sé 
que en algun moment de la meua vida ho faré com a bon canalí i canalina. 

I dic açò per que cadascú com la viscut d’una manera diferent, cadascú sent cada acte d’una 
manera diferent, hi ha gent que li agrada moltíssim el dia de la foguera, altres el dia dels parells ,un 
altre preferix el dia de Sant Antoni, al final cadascú com he dit abans estimem la festa perquè així ens 
han ensenyat a estimar-la, i sobre tot també ens han ensenyat a estimar-la eixa gent que 
desafortunadament ja no està amb nosaltres, però viure la festa i estimar cada acte al que assistim 
ens fa recordar-los, i això també forma, jo crec que part de la festa. En aquesta taula i al nostre grup 
concretament tres persones i justament la representació femenina del nostre grup ha pogut viure la 
festa des de dins, des de l’alcaldessa a l’any 1991 va formar part d’eixa cort sent festera i son pare va 
portar la bandera eixe any, jo sé cert que ella estima moltíssim la festa per eixe record que vos 
parlava al principi. Clara Chorques, ella la va viure com a xiqueta l’any 1998 formant part de la cort 
infantil, i mireu si li va agradar la festa que va tornar a repetir l’any  2009 en la cort major. I la nostra 
companya Vero Ferri que hui no ens ha acompanya per motius professionals va ser també festera 
però ella, l’any 2003 va ser festera de gracia de les nostres festes. Així que com veieu cadascú de 
nosaltres ens han ensenyat a estimar la festa i això es el que importa, i no se si serà casualitat però 
m’agrada nomenar que les tres representacions femenines d’aquest grup hagen sigut festeres i 
enguany justament el cartell anunciador de la festa siga una dona, tant en la seua porta com en la 
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seua contraportada, crec que per això estem d’enhorabona, podem celebrar-ho també de que la festa 
continue d’aquesta manera i per aquest camí.  

Jo simplement el que vull i el que desitje a tots els canalins i canalines es que ensenyeu a 
estimar la festa a tots els visitants, que aquestos dies vindran a veure la nostra festa i a gaudir-la 
també just a nosaltres, ensenyeu-los a estimar com ens han ensenyat a nosaltres, perquè així serà 
l’única manera que tornaran i també la compartiran. Tenim una festa d'interés nacional i això no ho 
poden dir molts pobles, la veritat és que ho poden dir molts pocs pobles i per alguna cosa serà. Jo 
simplement i en el nom dels meus companys vos desitje que disfruteu de la festa, des de la igualtat, 
des del respecte i des de l’harmonia, moltíssimes gràcies i a gaudir de la festa.  

 

Sr. Pérez García, Portaveu del Grup Municipal Popular:  Gracies alcaldessa. 

Bona nit a tots els presents festers, festeres, xiquets, xiquetes, familiars i amics tots. A les 
portes d’un any nou, a Canals, arriba Sant Antoni i arriben les festes que el nostre poble dedica al 
nostre pare i patró.  

Tots anem a poder anar gaudint dels actes preliminars d’aquestes festes, estem a finals de 
novembre, i hui ací a casa de la vila tenim el plenari de nomenament dels que seràn els i les màximes 
representants de les nostres festes per l’any de 2020. 

Sempre he pensat que aquestes festes son com una gran mascletà, mascletà que comença 
fa quasi un any i a partir d’aquest moment, el poble de Canals comença a tindre un altre color, a 
tindre un altre olor i com no comença a tindre un altre sentiment. Mes prompte que tard, estarem a les 
portes dels dies grans de la nostra festa, però abans vindràn actes molt importants com; l’entrega dels 
pergamins, la presentació del llibre, i la plantà del primer pi. Tot a partir de llavors, pren un altre ritme, 
un ritme vertiginós, on els actes els celebraràn pràcticament a diari, on mesclarem dies de Nadal, les 
presentacions, per finalment entrar en els tres grans dies de festa: La foguera, Sant Antoni i els 
Parells.  

Estes festes son diferents, son màgiques, mesclen els sempre tradicionals actes, amb altres 
més novedosos.  

Per això des del grup municipal Popular volem donar l’enhorabona a aquest conjunt de 
festers, festeres, xiquets i xiquetes per l’esforç que durant tot aquest any han donat a la festa i al 
poble de Canals. Enguany vosaltres sou els afortunats de poder organitzar les festes, eixes festes 
que qualsevol canalí o canalina vol, almenys una volta en la vida organitzar. Sols vos done un consell, 
aprofiteu cada minut que vos dona la festa, per que eixe minut serà irrepetible.  

Des de l’any passat com bé han dit els meus companys, les nostres festes i la nostra foguera 
gaudeixen d’un títol especial, el títol de festes d’interés turístic nacional. Aquest mèrit és fruit de molts 
anys d’esforç i dedicació per tant enguany vos toca a vosaltres posar un granet més, per seguir fent 
més gran si cap aquesta festa.  

Aquest any, permeteu-me que faça una menció especial a dos persones que formen part 
d’aquest grup Pau i Xema. Dos persones que són més que amics, se que heu treballat molt aquest 
any i ara sols vos queda disfrutar.  

Res mes, que desitjar-vos a tots que gaudiu, i que ens feu gaudir, que participeu i ens feu 
partícips de les nostres festes, de les millors festes del mon. Moltes gracies.  

 

Sra. Alcaldessa-Presidenta: Bé i jo ara que vos dic, vos han dit tantes i tantes coses plenes 

de veritat, que jo també les tenia ací apuntades, però bé.. 

Benvolgudes amigues i amics que ens acompanyeu, corporació municipal, festeres i festers.  
Hui estem ací, a un dels plenaris més emotius de l’any, hui donem el tret a l’eixida a les nostres festes 
majors, les de Sant Antoni Abat. 
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Sempre he viscut amb molta emoció aquesta festa, perquè, pues per que la sang “Malena’’ 
ma inculcat des de ben xicoteta a estimar-la i a il·lusionar-me, aquest any quedara gravat al meu cor, 
el 2020. Fa quatre any jo era una regidora, hui soc alcaldessa i aquest any farem història, farem 
història per què, per primera vegada una dona baixara la Bandera pel balco de la casa de la vila, jo 
seré la primera,  però quantes i quantes dones, mares i filles han baixat la bandera de les cases dels 
festers, per a mi el meu reconeixement. 

 Ser la primera dona en viure les Festes Patronals com Alcaldessa serà un orgull, però jo 
solament espere iniciar el camí de moltes més dones alcaldesses que vinguen en un futur, i perquè 
no en un futur també  pugam obrir un poquet la festa, i ser una dona Bandera o ser un home fester de 
Gràcia, l’exemple el tenim molt clar a l’Associació Musical Canalense, que enguany ha tingut el seu 
primer Cecilia Major. 

M’agradaria reconèixer als representats de la festa l’esforç que sé que eu tingut des de el seu 
primer moment, per que de vegades la vida no ens posa les coses fàcils, però se la il·lusió i l’esforç 
que heu posat des de el primer minut u, i per això estan eixint les coses, quant u fa les coses de cor, 
no poden eixir malament.  

També recordar-nos de esta persona que no esta ací mateixa físicament, però que esta en 
els nostres cors i la tenim més viva que mai. A partir de hui es cedim les festes majors de Canals, 
quasi res diu el diari, com diguem, visquem-les amb intensitat, cada minut, cada segon, tenim una 
diversitat d’activitats i d’actes molt bonics, a tots de quin més bonic, viviu-los, viviu-los a cada instant 
per què passen molt ràpidament.  

Al mateix temps teniu la responsabilitat per que sou un mirall, sou l’exemple com molt bé han 
dit els companys, vos cedim el més precisat que tenim ací a l’ajuntament que es la nostra festa, vos 
cedim la bandera, sigueu un exemple de nosaltres  de tota la gent, de tot el mon, per què son Festes 
d’Interés Turístic Nacional i per què no algun dia internacional, es puga veure en vosaltres com un 
eixample de responsabilitat i de decoro i de saber estar.  

Passeu-vos eu be, també convidar a tota la gent forastera, nosaltres som un poble molt 
acollidor, nosaltres posem en la taula unes pastetes i una misteleta, i obrim les nostres portes i a 
nosaltres ens agrada. Com també diu Miquel transmetem eixa festa per que transmeten-la i vivint-la la 
gent la pot entendre molt millor, la gent que no es de Canals, que no viu a Canals, i que mes dir-vos 
que no vos hagen dit, m’agradaria que totes i tots disfrutarem en general perquè son unes grans 
festes, també fem germanor, les vivim amb entusiasme, les vivim amb goix, que siguen també de 
respecte i de civisme. 

Tornar-vos a agrair a tota la família festera, a totes les famílies que amb vosaltres també 
ajuden, també a tot el poble que també col·labora, amb la loteria, el cartró,  i res més que hem teniu 
ací per al que necessiteu , ens teniu ací per als que necessiteu i moltíssimes gràcies família festera, 
moltes gràcies.             

 

I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió essent les 

20 hores i 37 minuts del dia vint-i-nou de novembre de dos mil dènou. 

   L’Alcaldessa- Presidenta                       El Vicesecretari 
 
 
 
 
  -Mª José Castells Villalta-      -Ruben Gomar Morant- 


